
    شما به عنوان یکی از گزینه های اعلام شده برای وزارت 
صمت از سوی رسانه ها معرفی شده اید، ضمن بیان پاسخ 
به این گمانه زنی ها، اولویت های دولت آقای پزشکیان در 

دولت جدید را ارزیابی و بیان کنید. 
 - حضور من تا امروز در حوزه های مختلف عمومی به صورت 
افتحاری و در راستای کمک به حفظ منافع ملی بوده و حتی 
یک ساعت کار دولتی نداشته ام. قطعاً در آستانه  73سالگی هم 
گر در دولت چهاردهم دعوت  تغییر رویه نخواهم داد، اما طبعاً ا
به جلسه ای شوم و یا از من بخواهند گزارشی بنویسم، حتماً در 
هر شکل و قالبی سعی می کنم هر چه در توان دارم برای رفع 
موانع و توسعه  اقتصاد ملی انجام دهم. از دولت چهاردهم و 
سیاست اجماع سازی آقای دکتر پزشکیان قویا حمایت می کنم 
و حمایت گسترده از دولت چهاردهم را برای عبور از موانع و 
چالش های موجود، وظیفه  هر درس خوانده ای می دانم. 
همه باید با ارائه  نظرات و انتقادات کمک کنیم تا اهداف مورد 
نظر رئیس جمهور منتخب عملیاتی شود. البته دکتر پزشکیان 
اولویت های اقتصادی خود را در مناظرات اقتصادی خود 
به صورت کلی اعلام کردند و در متن بیانیه اقتصادی ایشان 
هم آمده است. گفتند که بخش مهمی از مشکلات ما ناشی 
کره با ضعف اقتصادی  از تنگناهای بین المللی است. اما مذا
کره می داند وضع اقتصادی  کار آسانی نیست. وقتی طرف مذا
کافی نیست، به دنبال امتیاز  ما ضعیف است و تولید ما 
گرفتن است. ایشان اشاره کردند الزام آن است که اول وضع 
کره  اقتصادی مان بهتر بشود. کاسبان تحریم و متوهم های مذا
هم سعی می کنند ما را با همین دست فرمان ببرند تا وقت تلف 
کره جای چانه زنی  کره کنیم. میز مذا بشود و از موضع ضعف مذا
است. ما باید اقتصادمان را اصلاح و قوی کنیم تا بتوانیم خوب 
چانه زنی کنیم. آقای پزشکیان اشاره کردند که اصلاحات را در 
چارچوب عوامل ایجادکننده  آن می بینند. از نظر من مشکلات 
ما از سه چیز نشأت می گیرد: فکر غلط، آدم غلط و روابط غلط. 
    منظورشان از این سه گانه چیست؟و اینکه آیا اولویت 
اقدامات ایشان باید از اصلاحات داخلی یا تحریم ها 

شروع شود؟
- مثال فکر غلط استفاده از روش های منسوخ به جای 
روش های علمی برای کنترل تورم است؛ مثال دیگر فکر غلط 
ارز چندنرخی که به فساد چای دبش منجر می شود. مثال آدم 
کره کننده ای است که نتیجه  کار وی قطعنامه های  غلط مذا
شورای امنیت علیه ملت ایران است و مثال روابط غلط آن 
است که ما امنیت را به عراق برگردانیم، اما بازار و پروژه های 
عمرانی عراق دست سرمایه گذاران ترکیه می افتد. درباره 

اقدامات آغازین هم، من طبعاً نظر خودم را می گویم. مسیر 
ما دوگانه است. اول اصلاح داخلی که قاعدتاً نخست باید 
گر هم نمی شود از بین برد - کم کنیم.  دعواهای داخلی را - ا
کید کردند.  روی این موضوع رئیس جمهور منتخب خیلی تأ
فکر می کنم الآن همه عاقلان روی این موضوعات هم نظر 
هستند. بالاخره امروز همه روی موضوع جلوگیری از هدر 
رفت انرژی توافق داریم. همه روی از بین بردن رانت پاشی ارز 
چندنرخی توافق داریم. همه روی اینکه باید موضوع فیلترینگ 
و VPN فروشی را رفع کنیم اجماع داریم؛ یعنی باید کار را بدون 
دعوا انجام دهیم. دوم باید تحریم ها را به هر شکلی که می شود 
و از هر روزنه ای که می توانیم رفع کنیم. در مورد اثر تحریم 
می شود هزار جور عدد و رقم و نمودار نشان داد و هرکسی حرفی 
می زند. اما وضعیت معیشت و سفره مردم است که حرف راست 
را می زند. این سفره از سفره کاسبان تحریم جداست. یادمان 
باشد اول می گوییم اصلاح داخل، بعد یا همزمان رفع تحریم ها. 
رفع تحریم به معنی تسلیم در برابر زورگویان دنیا نیست. اینکه 
ایشان به فکر غلط، آدم غلط و روابط غلط اشاره کردند؛ یعنی 
فکر نمی کنند رفع تحریم با تسلیم یکی است. افرادی که به 
کاغذپاره است، آدم های غلطی برای  ما می گویند تحریم 
کره اند. باید افراد درست را انتخاب کنیم که تحت هدایت  مذا
کره  کنند و نباید آدم های غلط را انتخاب  مقام اول کشور مذا
کنیم. مردم عزیز تحریم مثل سرطان است. ما بیمار سرطانی را 
می بینیم که سرحال است و راه می رود، حتی ورزش می کند، در 
حالی که سرطان دارد از درون جانش را می خورد. می گوییم باید 
درمان شود، ولی عده ای هستند که به شما می گویند تشخیص 
گر مریض  پزشک اشتباه بوده! آدم غلط به شما می گوید ا
سرِپاست، پس بیماریِ مهمی ندارد، نتیجه اش آن می شود که 
درمان سرطان را با استامینوفن دنبال می کند. غده سرطانی 

تحریم ها را باید جراحی کرد و درآورد. 
   به نظر شما در داخل دولت چه باید بکند؟

امسال، سال رشد تولید با مشارکت مردم اعلام شده است. 
اولین گام در مسیر مردمی شدن اقتصاد آن است که فضای 
اقتصاد عادلانه باشد، یعنی میدان رقابت برای همه فراهم 
باشد و فرصت های مساوی به همه داده شود. هر جا بخش 
خصوصی بخواهد با بخش دولتی رقابت کند، شرایط ناعادلانه 
که صفی  می شود. حالا البته این شرایط بدتر هم شده، چرا
از شبه دولتی ها نیز جلوی بخش خصوصی واقعی ایستاده 
است. در نمایشگاه اخیر، رهبری از مسئولی در مورد مشارکت  
ح سرمایه گذاری خاصی پرسش کردند؛ جواب داده  در طر
کرده است. در مقابل  که بخش خصوصی مشارکت  شد 

پرسش دقیق تر، پاسخ شنیدند که ستاد اجرایی شریک شده 
است. رهبری فرمودند »ستاد اجرایی که بخش خصوصی 
نیست« امروزه صف بلندی از این شبه دولتی ها در مقابل 
شرکت های خصوصی صف  کشیده اند و دایره  رقابت و اخذ 
گذاری ها و  منابع را برای آن ها دشوارتر از همیشه کرده اند. وا
خصوصی سازی های غلط شرایط فعلی را فراهم آورده است. 
این شبه دولتی ها قدرت های موازی در مقابل قدرت واحد 
کمیت اند که اجازه  اجرای سیاست ها و اعمال قانون را به  حا
سیاست گذار نمی دهند. باید دسترسی عادلانه به منابع لازم 
برای فعالیت های اقتصادی را مهیا کنیم، اعّم از تسهیلات، 
ک. چرا این  اخذ مجوزها با امضای طلایی، منابع انرژی و خورا
فضای ناعادلانه درست می شود؛ چون با سرکوب قیمت ها به 
جای کمک به تولید باعث می شویم برای منابع صف درست 
شود و فقط افراد ذی نفوذ و قدرتمند دسترسی پیدا کنند و 

امضاهای طلایی خلق شود. 
تغییر  و  بورس  چالش های  از  رفت  برون  راهکار     

بی اعتمادی مردم به این بازار چیست؟
- بورس یکی از مهم ترین موارد تجلی مردمی سازی در 
اقتصاد است. جایی است که باید به سرمایه گذار کوچک یا 
بزرگ احترام بگذارند. حالا با وجود سهام عدالت، میلیون ها 
نفر در بورس سهامدارند. آیا همه قدرتِ اعمال مالکیت دارند. 
اداره سهام عدالت دست چه کسانی است؟ آیا بازهم به دست 
خصولتی ها افتاده است؟ آیا صندوق های بازنشستگی که 
منابع خُرد میلیون ها نفر را اداره می کنند، به راستی توسط 

نمایندگان صاحبان منابع اداره می شوند؟ برون رفت از 
چالش ها ملازم با مردمی شدن اقتصاد است و ضمناً به 
کشور ما مالکیت  معنای احترام به مالکیت است. آیا در 
به قدر کفایت مورد احترام است یا با قوانین مختلف پایه  آن 
را سست کرده اند. یادمان هست سال ها قبل چطور از مردم 
سپرده ارزی گرفتند و ریالی زیر قیمت بازار تسویه کردند. 
خانواده ای 50 سال قبل خانه ای خریده و بعد از 50 سال تازه 
به او می گویند که زمین او وقفی است. برخی قوانین رجوع به 
گذشته می کنند؛ و اطمینان خاطر را از مردم گرفته اند. تشکیل 
یک یا چند کانون سهامداران حقیقی به شنیده شدن حرف 
سهامداران خرد کمک می کند. البته شرط عمده  آن این 
است که این کانون ها به درستی شکل گیرند و به قدرت های 
مالی یا رسانه ای وابسته نشوند. موضوع مهم دیگر تشکیل 
صندوق های بازنشستگی است که پول بلندمدت به بورس 
می آورد و بازار سرمایه را از معامله گران روزانه می رهاند، یعنی 

تعادل ایجاد می کند. 
   از نظر شما وجوه دیگر مردمی شدن اقتصاد کدام 

است؟
در هیچ جای دنیا، حرکت همه  وجوه در حساب های بانکی 
پایش نمی شود. همه مجبور نیستند اثبات کنند که پولشویی 
نمی کنند. طرف مقابل باید اثبات کند که پولشویی شده 
است. وقتی حساب 10 سال قبل کسی را بررسی می کنید و در 
سال 1403 از سال 1394 او حسابرسی می کنید، نه مالیاتی به 
دست می آید و نه آرامشی برای مردم می ماند. اخذ مالیات 
باید با روش های نوین و بدون ایجاد التهاب در زندگی مردم و 
گر شرایطی داریم  با ایجاد تدریجی نظم به وجود آید. به ویژه، ا
که یک کارمند با حقوق 20 میلیون تومان مالیات می دهد 
و شهروند دیگری با درآمد سالانه چند صد میلیارد تومان 
مالیات نمی دهد، موضوع را باید حل کرد؛ این را باید حل 
کرد. وجود سازمان های بزرگ خصولتی که از مالیات معاف 
شده اند، بین مردم تأثیرات تلخ و نامناسبی دارد. احساس 
ناعدالتی می کنند. میلیون ها نفر در روستاها هنوز سند 
رسمی قطعی زمین ها و دیگر دارایی های خود را ندارند، در 
چه زمانه ای؟ در زمانی که روی لب تاب شخصی می شود 
همه   آمار اراضی کشور را نگاه داشت. پول زیادی نمی خواهد 
که به این افراد سند رسمی بدهیم. چرا هنوز باید 50 درصد 
اسناد اراضی و دارایی های روستاییان بدون سند باشد؟ 
این ها نمونه هایی از اقدامات ساده و بدون خرجی است که 
آرامش و اعتماد می آفریند. مثال بارز مردمی شدن اقتصاد 
را در اقتصاد دانش بنیان می یابیم. کیکِ اقتصاد دیجیتالی 
در حال بزرگ شدن است؛ در ایران هم همین است. صدها 
هزار نفر از این مجرا زندگی می کنند. اینها همه را می دانیم و 
ح صیانت کسب  باز دست به فیلترینگ می زنیم. امثال طر
وکار مردم و حقوق بدیهی مردم را زیر پا می گذارد. بستن چت 
جی پی تی و یا یوتیوب چه معنایی دارد. یوتیوب جایی است 
که هر مهارتی می خواهی یادبگیری، به شما امکان می دهد. 
می خواهی توربافی یاد بگیری؛ جراحی کنی؛ کلاس مدیریت 
کنی؛ بنگاه تولیدی راه بیندازی؛ ماهی های زیر  شرکت 
اقیانوس هند را ببینی؛ و یا تاریخچه ای از فیلم های کمدی 
را دنبال کنی، این سامانه به شما امکان دسترسی می دهد. 
خُب چرا آن را بسته ایم؟ منافع چه کسی را دنبال می کنیم. با 
این اینترنت می خواهیم قدرت منطقه شویم؟ قوانین زیادی 
داریم که هیچ اثر اجرایی نداشته است، مثل قانون حمایت 
از ظرفیت مشارکت و احداث پتروپالایش ها با استفاده از 
سرمایه گذاری مردمی یا قانون مشارکت عمومی ــ خصوصی. 
ـ خصوصی برگزار  چقدر سمینار در مورد مشارکت عمومی ـ
شده؟ چرا جواب نمی دهد؟ چرا در واقعیت عملی نیست؟ 
چقدر از میکرو فاینانس صحبت شده؟ چقدر خوانده ایم که 
کستان به کشاورزان و  این وام های کوچک حتی در هند و پا
روستاها پرداخت می شود. همه  این مفاهیم برای تسهیل 
حضور مردم در اقتصاد است. اما علت عدم مشارکت مردم 
کمیت به  آن است که اولاً سرمایه  اجتماعی کاهش یافته و حا
حقوق مردم به قدر کافی احترام نمی گذارد و ثانیاً متغیرهای 
اصلی اقتصاد خوب کار نمی کنند. همه چیز به تورم، تحریم، 
ثبات سیاست ها، فضای کسب وکار خوب، عدالت و احترام به 
مالکیت مربوط است. آقای دکتر پزشکیان سرمایه  اجتماعی 
چند دهه عمر خود را به میدان آورده تا با اجماع سازی زمینه 
برای جلب سرمایه و جلوگیری از خروج سرمایه را فراهم کند. 

سرمایه ای که برای اشتغال و تولید ضروری است. 
    مردمی سازی اقتصاد و رشد مشارکت های مردمی با 

چه شاخص هایی تحقق می یابد؟
برداشت غلطی در مورد مردمی سازی رایج است که علاقه 
مندم به آن اشاره کنم. فکر می کنند مردمی سازی یعنی کسب 
وکارهای بزرگ و سودده که برای کارمندان و کارگرانشان رفاه 
می آورند، را باید بست و به کسب وکارهای زیرپله ای با بهره 
وری پایین روی آورد. ابداً. مردمی سازی اقتصاد به هیچ 
وجه به معنای مخالفت با بنگاه های بزرگ نیست که ثروت و 

تکنولوژی می آورند. 
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مانور تهران در قلب آسیا
ایران؛ دروازه ورود به بازارهای 

بین المللی
پروژه راه آهن چین، قرقیزستان و ازبکستان ممکن 
کلید بخورد. در هشتمین مجمع  است سرانجام 
سالانه ترانس خزر که توسط مرکز سیاست خزر در 
کیت کورمانبکوف، سفیر  21 می سازماندهی شد، با
کید کرد که این پروژه  قرقیزستان در ایالات متحده تا
منافع اقتصادی و اجتماعی زیادی برای کل منطقه 
به همراه خواهد داشت. در باب این پروژه بر نقش 
کید می شود. در حالی که  کستان بسیار تا ایران و پا
کید داشت؛  کستان تا کیت کورمانبکوف برنقش پا با
گروهی از ناظران می گویند ایران به عنوان یک نقطه 
بالقوه برای دسترسی به دریا نیز مورد بحث قرار 
گرفته است. مقامات قرقیزستان در سال 2021 از 
بندر بندرعباس ایران بازدید کردند همین مسئله 
موجب شد تا گفته شود قرار بر این است تا به واسطه 
این بندر راهی برای رسیدن به اقیانوس آرام هموار 
کونوف، معاون  شود. در سال 2023، دستان اوسوبا
شرکت راه آهن قرقیزستان نیز خاطرنشان کرد: »از 
طریق بندرعباس به خلیج فارس و اقیانوس آرام 

دسترسی خواهیم داشت.« 

   تهران؛ دروازه ای برای ورود به آسیای مرکزی
شانگهای  همکاری  سازمان  اخیر  نشست  در 
که  گفت  تاجیکستان  در  ایران  سفیر   )SCO(
ایران می تواند دروازه آسیای مرکزی به بازارهای 
بین المللی باشد. علیرضا حقیقیان خاطرنشان کرد 
که ایران با توجه به موقعیت خود می تواند به آسیای 
مرکزی کمک کند تا به خلیج فارس و از آنجا به جهان 
بزرگ تر دسترسی پیدا کند. این بیانیه جدید نیست. 
تهران قبلاً درباره افزایش ارتباطات زیرساخت های 
حمل ونقل با کشورهای آسیای مرکزی بحث کرده 
است. به عنوان مثال، تهران پیشنهاد اتصال به 
راه آهن چین، قرقیزستان و ازبکستان را در سال 2022 
کتبر 2023 به احتمال ایجاد کریدور  ارائه کرد و در ا
ترانزیتی با تاشکند و عشق آباد پرداخت. در حالی 
که ایران به طور کلی روابط نزدیکی با تاجیکستان 
سایر  به  شدن  نزدیک  مشتاق  همچنین  دارد، 
کشورهای آسیای مرکزی، به ویژه قرقیزستان است. 
در سال 2023، واردات محصولات غیرنفتی ایران 
از قرقیزستان افزایش یافت. گزارش های خبری از 
علاقه بیشکک به بهبود روابط خود با ایران خبر 
داده اند. پروژه راه آهن CKU قرقیزستان به واسطه 
بدهی و وابستگی فزاینده به پکن، این کشور را وارد 
مدار چین خواهد کرد. در همین راستا ولادیمیر 
که  است  مدعی  عبری  دانشگاه  استاد  مسامد، 
ایران احتمالاً در تلاش است تا پروژه های اتصال 
را برای بهبود روابط با ازبکستان ارتقا دهد، زیرا 
»به رغم زمینه های محکم برای ادغام، روابط ایران و 
ازبکستان هنوز بوی تقابل دارد.« علی باقری معاون 
وزیر امور خارجه ایران وقت ایران در دیدار به همن 
ماه دو دولت در تاشکند اعلام کرد: »عمق روابط 
دیرینه دو کشور در بستری مردمی شکل گرفته و 
به همین دلیل نمی توان آن را شکست.« تجارت 
دوجانبه در سال 2023 به حدود 500 میلیون دلار 
رسید. در همین حال گروهی از ناظران مدعی اند 
که دولت های آسیای مرکزی باید پیشنهاد ایران 
برای ایفای نقش دریچه ای برای آسیای مرکزی را به 
خوبی رصد کنند. به ادعای این گروه ایران همچنان 
از سوی ایالات متحده، اروپا و چندین دولت دیگر 

تحت فشار قرار دارد و هدف تحریم هاست. 

   چالش های ترنس خزر
سایر  از  بیش  قرقیزستان  مدعی اند،  گروهی 
کشورهای آسیای مرکزی ممکن است به واسطه 
آنکه  تعامل با تهران هدف قرار بگیرد، بالاخص 
سناتور آمریکایی باب مندز قبلاً به رهبری قرقیزستان 
در مورد کمک به روسیه برای اجتناب از تحریم ها 
هشدار داده و شرکت های مستقر در قرقیزستان به 
دلیل ارتباط با روسیه تحریم شده اند. این احتمال 
وجود دارد که غرب بیشکک را به واسطه تعامل 
با تهران هدف تحریم ها قرار دهد. علاقه تهران به 
اتصال به کریدور چین، قرقیزستان و ازبکستان باید 
در زمینه ژئوپلیتیک بزرگ تر مورد بررسی قرار بگیرد. 
ایران به دنبال متحدانی جدید در آسیای مرکزی 
است. این کشور در سال 2023 با عضویت در سازمان 
همکاری شانگهای )SCO(به پیروزی برجسته ای 
دست یافت. عضویت در سازمان همکاری شانگهای 
همصدایی ایران را با آسیای مرکزی در آینده تسهیل 
خواهد کرد. به دست آوردن اتحاد در آسیای مرکزی 
ج  به ایران کمک می کند تا از فشار تحریم ها خار
شود. در مورد استراتژی ایران در قبال آسیای 
مرکزی مطالب زیادی نوشته شده است، برخی از 
که تمرکز روسیه بر  ل می کنند  تحلیلگران استدلا
اوکراین، موجب شده تا کشورهای آسیای مرکزی 
را  اقتصادی شان  محاسبه های  تا  شوند  ناچار 
کنند.«  قطعا تاریخ و جغرافیا در این  بازتعریف 
امر نقش دارد و ایران با آسیای مرکزی پیوندهای 
فرهنگی و تاریخی دارد. همین گزاره موجب نزدیکی 
خواهد شد. پروژه راه آهن چین - قرقیزستان - 
ازبکستان جدید نیست و از این رو، باید دید که آیا 
خوش بینی جپاروف مبنی بر اینکه این پروژه به 
. از بین سه  زودی اجرا می شود، درست است یا خیر
کشور درگیر در این پروژه، به نظر می رسد بیشکک 
مشتاق ترین کشور برای شروع آن باشد )در طول 
، سفیر قرقیزستان  مجمع سیاست های ترانس خزر
تنها دیپلماتی بود که در اظهارات خود به پروژه 
راه آهن اشاره کرد(. این وضعیت تعجب آور نیست 
زیرا با توجه به موقعیت جغرافیایی، قرقیزستان 
به شدت به کریدورهای حمل و نقل جدید برای 
دسترسی به جهان گسترده تر متکی است. با این 
حال، پروژه راه آهن گران تمام خواهد شد. به شدت 
به سرمایه گذاری چین و توانایی بیشکک برای تهیه 
، از جمله، شاید،  کمک های مالی از منابع دیگر

موسسات اعتباری بین المللی، متکی خواهد بود. 

»آرمان ملی« در گفت وگو با عبده تبریزی به بررسی اولویت اقتصادی دولت چهاردهم می پردازد؛ 

اولویت ها اولویت ها 
 

از نگاه  گزینه احتمالی از نگاه  گزینه احتمالی 
وزارت صمتوزارت صمت

  
پاسخ عبده تبریزی به گمان  زنی های حضور در 

وزارت صمت 

اصلاح فکر غلط، آدم غلط، روابط غلط

کره جای چانه زنی است میز مذا

برداشت غلطی در مورد مردمی سازی رایج 
است که علاقه مندم به آن اشاره کنم. برخی 
فکــر می کننــد مردمــی ســازی یعنــی کســب 
وکارهای بزرگ و سودده که برای کارمندان و 
کارگرانشان رفاه می آورند، را باید بست و به 
کسب وکارهای زیرپله ای با بهره وری پایین 
روی آورد. ابــداً. مردمــی ســازی اقتصــاد به 
هیچ وجه به معنــای مخالفت با بنگاه های 
بزرگ نیست که ثروت و تکنولوژی می آورند

را در  : تعیین شورای راهبردی برای تعیین وز آرمان ملی- صدیقه بهزادپور
کابینه دولت حکایت از نگاه دقیق کارشناسی دولت در این زمینه دارد که نوید 
آینده روشنی در چیدمان صحیح کابینه با حضور افراد اصلح می دهد. حسین 
عبده تبریزی، عضو سابق شورای عالی بورس، با سابقه ای روشن در حوزه های 
ح شده از سوی رسانه ها در  اقتصادی و بازار سرمایه یکی از گزینه های مطر
وزهای اخیر بود که برای وزارت صمت معرفی شد که در گفت وگو با»آرمان  ر
ملی« ضمن پاسخگویی به این گمانه زنی ها، به بررسی اولویت های اقتصادی 
در دولت چهاردهم با حضور همه افراد از جناح ها پرداخت. وی معتقد است: 
دکتر پزشکیان اولویت های اقتصادی خود را در مناظرات اقتصادی به صورت 
کلی اعلام کردند و در متن بیانیه اقتصادی ایشان هم آمده است. گفتند که 

کره با  بخش مهمی از مشکلات ما ناشی از تنگناهای بین المللی است. اما مذا
کره می داند وضع اقتصادی  ضعف اقتصادی کار آسانی نیست. وقتی طرف مذا
گرفتن است. و اشاره  ما ضعیف است و تولید ما کافی نیست، به دنبال امتیاز
کردند الزام آن است که اول وضع اقتصادی مان بهتر بشود. کاسبان تحریم و 
کره هم سعی می کنند ما را با همین دست فرمان ببرند تا وقت  متوهم های مذا
کره جای چانه زنی است.  کره کنیم. میز مذا تلف بشود و از موضع ضعف مذا
ما باید اقتصادمان را اصلاح و قوی کنیم تا بتوانیم خوب چانه زنی کنیم. آقای 
پزشکیان اشاره کردند که اصلاحات را در چارچوب عوامل ایجادکننده  آن 
می بینند. از نظر من مشکلات ما از سه چیز نشأت می گیرد: فکر غلط؛ آدم غلط؛ 

و روابط غلط« در ادامه این مصاحبه را می خوانید. 

ادامه از صفحه 2
پزشکیان در نشست با روسای ستادهای اصولگرا، گفت: 
آیا گروه های مهندسین، تجار، صنعتگران و... با هم یک طبقه 
واحد دارند؟ و آیا آنها هدف مشخصی برای زندگی کردن دارند؟ 
یا نه. متاسفانه همه فقط دنبال یکسری منافع هستیم و با 
سیستم  کاری نداریم. کشور ما از نظر اجتماعی به این توسعه 
نرسیده است و متاسفانه هیچ حزبی نیز به این هدف نرسیده 
و در این شرایط به بنده هم می گویند چرا حزبی نیستید؟ بنده 
وارد هیچ حزبی نشدم چون دیدم هیچ حزبی برنامه ای ندارد. 
مجموعه دیدگاه ها و افراد باید در حزب با هم جمع شوند و 
گر ما به قدرت رسیدیم؛ مثلا این سیاست آموزشی و  بگویند ا
پرورشی یا درمانی یا خارجی را در این مملکت پیاده خواهیم 
کرد. وی ادامه داد: می گویند مشکل در مدیریت کشور است، 
اصلا مگر این افرادی که روی کار آوردند، مدیر بودند یا علم 
و حتی مهارت آن را داشتند؟ قطعا اینگونه نبوده است. 
اصلا کدام بخش را درست کردند و آن مدینه فاضله ای که 
می گویند، کجا است؟ بنده همینم، صاف و ساده اما آیا شما 
آنکه می گویی هستی؟ رئیس جمهور منتخب درباره برخی 
انتقادها که »پزشکیان برنامه ای برای دولت ندارد«، گفت: 
بنده در انتخابات گفتم برنامه ام سیاست های کلی مقام 
معظم رهبری است و برخی ها در انتخابات به بنده گفتند شما 
برنامه ندارید، و تعریفی هم از برنامه نمی توانید ارائه دهید، اما 

قطعا بنده بهتر از آنان می دانم برنامه چیست. بنده دوره های 
مختلف در انگلستان، آمریکا، سوئیس و... دیدم و مدیریت 
هم کردم، پس می دانم برنامه چیست اما شما چگونه خارج 
از سازمان برای درون سازمان برنامه می نوشتید؟ در کجای 
ج از یک سازمان برای داخل سازمان برنامه  دنیا در خار
می نویسند و آیا اصلا چنین چیزی امکان پذیراست؟ حداقل 
یک رفرنس یا یک کتاب معرفی کنید و مدام هم این جمله 
را تکرار می کردند. طرف می گفت بنده طلا می دهم یا زمین 
می دهم، این در شرایطی است که ما قانون برنامه و بودجه 
داریم و طبق این قانون چنین چیزی امکان پذیر نیست 
بعد شما آن طلا یا زمین را از کجا می خواهید بدهید؟ چرا 
گر بنده رئیس جمهور شوم می توانم  دروغ می گویید. اینکه ا
قانون را زیر پا بگذارم و حرف های خودم را عملی کنم، به نظر 
شما امکان پذیر است؟ پزشکیان افزود: مشکل کشور ما از 
همین نکته ها شروع می شود، اینکه علمی عمل نمی کنیم 
و بی مبنا و اصول حرف می زنیم، برای گرفتن رای یکسری 
حرف ها می زنیم اینکه عملی است یا نه اصلا مهم نیست، در 

همین راستا خیلی هم به بنده فشار آوردند که برای گرفتن رای 
یکسری حرف ها بزنم، وعده بدهم اما بنده وعده ندادم. وی 
در خصوص اینکه باید با توجه به شرایط تصمیم گرفت، گفت: 
من معتقدم باید متناسب با شرایط تصمیم بگیریم. به همین 
سادگی نمی توان نیروی انسانی و رفتار انسان ها را تغییر داد. 
ابتدا باید مهندسی کنیم بعد تصمیم بگیریم. اینکه برخی فکر 
کنند به بنده دیکته می کنند اشتباه است، بنده شاخص هایی 
تعیین کردم و طبق آنها تصمیم خواهیم گرفت. رئیس جمهور 
کید کرد: وقتی تصمیم گرفتیم کاری انجام دهیم  منتخب تا
باید طبق آن هدف و آن راه حرف بزنیم و رفتار کنیم و به طور 
گر کسی نمی خواهد باید کنار برود من  کلی آن راه را برویم ا
اعتقاد دارم باید طبق قانون که میثاق مشترک است رفتار 
گر  کرد، باهم تصمیم می گیریم که اینکار را انجام دهیم و ا
گر بخواهیم قانونی را عوض  کسی قبول ندارد باید کنار رود. ا
گر کسی حرفی دارد  کنیم باید از متخصصان کمک بگیریم. ا
گر کسی حرفی غیر  باید با سند و شواهد علمی حرف بزند و ا
از این بزند پذیرفته نخواهد شد. نمی توان با حرف یک نفر 

توده مردم را به هم ریخت. پزشکیان در ادامه با بیان اینکه 
مگر می شود بدون روابط خارجی رشد ۸ درصدی پیدا کرد، 
گفت: بعضی ها طبق کدام دلیل و شواهد علمی این حرف را 
می زنند. بیش از هزار و چهارصد سال است که اسلام آمده و 
قرآن را هم داریم، بعد ما این قرآن که حرف خداست را اجرا 
نمی کنیم، اما بعضی ها تا بحث انتخابات می رسد می گویند 
این برنامه را اجرا می کنیم و به آن جا می رسیم. بین تئوری و 
عمل فاصله زیادی وجود دارد. راحت می توان حرف زد اما 
موقع عمل می فهمیم به این سادگی ها نیست. اصلاحات 
یک تعبیر روشن دارد اما دلیل اینکه این همه حزب درست 
کردیم این است همه می خواهند رئیس شوند و با هم دعوا 
می کنند و زمانی که نمی توانند به یک فهم مشترک برسند 
هر کسی یک حزب تشکیل می دهد. وی تصریح کرد: همه 
مشکلات و دعواها سر این است که »من رئیس شوم« و دعوا 
بر سر نفسانیت است برای همین ما در دولت جدید شاخص 
تعیین کردیم و هر کسی که بر اساس شاخص ها وزن بیشتری 
دارد بالا می آید و دیگر دعوایی وجود ندارد. رئیس جمهور 
منتخب ادامه داد: مشکل این است که در کار هم کارشکنی 
گر برنامه ضعیف داشته  گر با هم باشیم حتی ا می کنیم، ا
گر برنامه قوی ای  باشیم می توانیم مشکلات را حل کنیم اما ا
داشته باشیم اما باهم نباشیم متاسفانه نمی توانیم به 

اهدافمان برسیم. 

ادامه دیدارها و گفت وگو های داخلی و خارجی رئیس جمهور منتخب

از گزارش وزیر ارتباطات تا دیدار با اصناف


